
„Velké“ zasedání NPDM 

Vážení čtenáři,  
     když jsme vydali nulté, jakési 

„zkušební“ číslo časopisu Parlamen-

ťák, netušili jsme, zda budeme v této 
činnosti někdy pokračovat.  Nyní 

vám však s radostí představujeme 

historicky první číslo toho občasníku 
NPDM, které právě poutá váš zrak.  

     Na co se tedy tentokrát můžete 

těšit? Především na stránky věnované 
listopadovému Zasedání NPDM v 

Praze, obohacené o mnoho fotografií. 

Dále také například na informace ze 
zajímavých akcí, jichž se členové 

NPDM zúčastnili či postřehy z vašich 

parlamentů. Samozřejmě také nesmí 
chybět zadní stránka ze života parla-

menťáků., kteří si pro Vás tentokrát 

přichystali jedno překvapení. 
     Za redakci vám přejeme  příjemné 

a snad i inspirativní počtení. 

 
               Aneta Skřebská 

             Předsedkyně NPDM 
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Občasník Národního parlamentu dětí a mládeže. Pro žáky, učitele, koordinátory. Pro všechny, kteří se zajímají o dění kolem sebe. 

únor 2009únor 2009únor 2009   

umožnila.  
     V rámci zasedání také 

členové NPDM navštívili 

koncert skupiny The Tap 

Tap v Rudolfinu. Schváleno 

bylo také nové logo NPDM. 

     Po celou dobu zasedání 

panovala velmi přátelská 

atmosféra, a to nejen díky 

zajímavému programu, ale 

také kvůli spoustě stmelo-

vacích her či oddychovému 

karnevalu.  

     V úterý 17. listopadu už 

nezbývalo nic jiného, než se 

rozloučit a odjed zase do-

mů. 

     O průběhu celého zase-

dání více uvnitř.  

     Tak jako každý rok,         

i letos se v Praze konalo již 

dvanácté celorepublikové 

Zasedání Národního parla-

mentu dětí a mládeže.  

     Zvolení delegáti z dva-

nácti krajů České Republiky 

se na hotel Prokopka, kde 

byli účastníci zasedání uby-

továni, začali sjíždět                 

13. listopadu  kolem poled-

ne. 

      Jako první je čekala krát-

ká procházka na Vítkov        

a několik her, při kterých 

měli  možnost se mezi sebou 

blíže seznámit. Večer byl 

pak každý seznámen s pravi-

dly chování na zasedání       

a celým programem.  

     Letošním tématem se 

Úvodem...Úvodem...Úvodem...   

Zasedání v Senátu  
V rámci „Velkého“ zasedání NPDM se jeho členové také zasedali  

v Senátu Parlamentu ČR. O tom, co se zde odehrávalo, čtěte uvnitř... 

stalo Postavení mládeže    

v ČR, proto i workshopy, 

kterými prošli všichni 

účastníci zasedání, se týka-

ly především této proble-

matiky. 

     Úko le m Za s ed á n í 

NPDM však není jen dis-

kutování o daném tématu, 

ale také vytvoření Usnese-

ní NPDM a zvolení nového 

Vedení NPDM. To se letos 

odehrálo v Senátě Parla-

mentu ČR za přítomnosti 

významných  hostů, jako 

např. doktorky Evy Vaníč-

kové či senátora Martina 

Chládka. Velké poděková-

ní patří také paní senátorce 

Aleně Gajdůškové, která 

NPDM zasedání v Senátu 
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     Workshopy, díky kterým vzniklo 

závěrečné usnesení, probíhaly 

v sobotu a v neděli 

14. – 15.11. Místo pro přednášky a 

debaty uvolnila pro NPDM Obchod-

ní akademie v Kubelíkově ulici.  

Všichni delegáti byli rozděleni do 

třech pracovních skupin. Tyto skupi-

ny se jednotlivě 

střídaly na před-

náškách, jak koor-

dinátorky a vedení  

NPDM, tak i ex-

terních hostů. 

     V sobotu pro-

běhly pouze dva 

workshopy a to 

z důvodu následné 

návštěvy ministra 

Michaela Kocába. 

První workshop 

na téma „Mládež minulá a dnešní“ 

proběhl pod vedením Bc. Dominiky 

Pudilové a Ivany Rykrové. Probíhala 

velice živá diskuze, při níž jsme kro-

mě negativ režimu minulého dospěli 

i k zajímavým pozitivním závěrům., 

zejména v oblasti financování aktivit 

mládeže. Druhý workshop s názvem 

„Postavení mládeže“ vedla koordiná-

torka NPDM Jana Votavová. Dele-

gáti se v diskusi v podstatě shodli 

v názoru na nevýhody brigády „na 

workshop, který vtipnou formou 

seznámil delegáty se základy slušné-

ho společenského chování. 

     Poslední workshop se věnoval 

„Kyberšikaně“. Téměř každý si ne-

byl stoprocentně jist, co si má pod 

tímto tématem konkrétně představit. 

Avšak strhující přednáška Anety 

Skřebské dokázala tento velice zá-

važný problém osvětlit všem přítom-

ným. Je smutné konstatovat, že mne 

velice zarazil fakt, že většina přítom-

ných ze skupiny, kde jsem byl zařa-

zen, se setkala s kyberšikanou. Prav-

dou je, jak bylo zmíněno při 

workshopu, že toto téma je v ČR ne 

příliš známé, a proto valná většina, 

až do přednášky, nevěděla, že byli 

nebo jsou svědky kyberšikany. 

     Workshopy byly rozhodně velice 

inspirující a pro všechny přínosné. 

Samozřejmě patří veliký dík všem 

zapisovatelům, kteří po celou dobu 

našich diskusí zapisovali data, ze 

kterých vznikl návrh závěrečné 

Usnesení. Nezbývá než doufat, že 

příští rok bude překonána vysoce 

nasazená laťka letošních dílen… 

 

Jan Krajčinovič 

Brno 

černo“ i na nerovné postavení bri-

gádníka a zaměstnance. 

     V neděli 15. 11. proběhly 

workshopy celkem čtyři a byly po-

změněny skupinky. Minimálně za 

velice zajímavý by se dala označit 

dílna Davida Mírka, jenž hovořil o 

masmédiích a propagandě. Výsled-

k e m  t o h o t o 

workshopu byly 

dva mediální 

výtvory, které 

měly za úkol 

ovlivnit obyva-

telstvo. Jeden 

část skupiny vy-

ráběla médium 

z doby před dva-

ceti lety, druhá 

z doby současné. 

      Neméně zají-

mavou přednášku měla Bc. Domini-

ka Pudilová, která seznámila delegá-

ty s „Možnostmi mladých“.  Tato 

prezentace především obsahovala 

informace o možnostech získání 

grantů, možnostech zahraničního 

studia a možnostech dobrovolnictví.  

Další dílna nesla hrůzostrašný název 

„Etiketa a rétorika“ avšak Bc. Ondřej 

Mocek a Jana Votavová dokázali 

z tohoto, na první pohled, fádního 

tématu udělat skutečně zábavný 

Workshopy aneb inspirace a poučení 

Výroba „mediálního výtvoru“ 

     Člověk by nevěřil, jak se dá užít akce věnovaná 

pamětníkům totality, k příležitosti konání výstavy 

s názvem "My jsme to nevzdali aneb Příběhy 20. stole-

tí ". Ale koncert skupiny The Tap Tap dne 14. listopa-

du 2009 jasně ukázal, že i něco 

takového je možné. Tomuto zážit-

ku také zajisté napomohl úžasný 

p r o s t o r  D v o ř á k o v y  s í n ě 

v pražském Rudolfinu. Člověk si 

mohl dosyta užít výborné akustiky 

a v nádherném prostředí si připadat 

jako v řecké aréně. 

     Delegáti NPDM si tento kon-

cert opravdu pochvalovali a dnešní 

mládež zajisté ocenila moderní 

nádech celé akce. Ať už se jednalo 

o úžasné bubny, zpěv a další způ-

s o b y  v y s t o u p e n í  k a p e l y 

z pražského Jedličkova ústavu The Tap Tap, doprová-

zené vynikajícím orchestrem Berg a Pražským smíše-

ným sborem. Atraktivitě tohoto koncertu jistě přispěli 

hosté – David Koller, Tomáš Hanák, Kamil Střihavka, 

Matěj Ruppert a Vladimír Merta. 

     Celý večer byl příjemně prokládán filmovými ukáz-

kami a celou řadou zajímavých hostů. Vtip, šmrnc       

a říz tomuto vystoupení dodával úžasný Bohumil Kle-

pl, který jako vždy roz-

dával humor na všechny 

strany, přesto zachoval 

vážnost tématu, jemuž 

byl tento večer věnován. 

     Tato akce nebyla pro 

nás pouze kulturním 

zážitkem, ale také obo-

hacením vědomostí 

z roku 1989. Do bu-

doucna si můžeme pou-

ze přát, aby takovýchto 

akcí bylo více. 

 

 

    Zuzana Procházková 

Ostrava 

Ani my to nevzdáváme 
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Závěrečné zasedání Národního parlamentu dětí 

a mládeže se konalo 16.11.2009 v Senátu Parlamentu ČR 

v Praze. Po přemístění na určené místo a organizačních 

záležitostech začali delegáti NPDM s jedná-

ním, které vedla nyní už bývalá předsedkyně 

NPDM Ivana Rykrová. Před začátkem celé-

ho programu promluvili „hosté“, a to před-

seda České rady dětí a mládeže Aleš Sedlá-

ček, předsedkyně Výboru pro práva dítěte 

Eva Vaníčková, senátor Parlamentu ČR 

Marcel Chládek a tajemnice místopředsed-

kyně Senátu Aleny Gakdůškové, která se 

bohužel osobně nemohla účastnit. 

Poté se začalo s prvním bodem 

jednoznačně odhlasovaného programu a to 

prezentací NPDM, které se ujal Tomáš Bot-

lík. Šlo nejen o představení NPDM, ale také 

o jeho celoroční činnost. 

     Dalším obsáhlejším bodem zasedá-

ní bylo schválení návrhu usnesení. Předkladateli byli 

Tomáš Botlík a Aneta Skřebská, oponentku představova-

la Zuzana Wágnerová. Každý z delegátů měl možnost 

navrhnout změnu usnesení a obhájit svůj názor. Po ně-

kterých i zásadních změnách návrhu usnesení bylo odhlasová-

no jeho schválení. 

     Třetím bodem zasedání se stala volba nového Ve-

dení. Všichni kandidáti 

měli možnost „krátkého 

slova“, při kterém se 

obhajovali a odpovídali 

na otázku, proč by zrov-

na oni měli být novým 

Vedením. Novou před-

sedkyní NPDM se nako-

nec stala Aneta Skřeb-

ská, 1. místopředsedou 

Tomáš Botlík a 2. místo-

předsedou byl zvolen 

Michal Říha. 

      Tímto posledním 

bodem bylo ukončeno, 

podle mého názoru pove-

dené, 12. zasedání Národního parlamentu dětí a mládeže. 

 

     Bára Sehnalová 

Svitavy 

Zasedání v Senátu 

Eva Vaníčková při svém projevu 

Národní parlament dětí a mládeže 2009 

Postavení mládeže v ČR 

-usnesení- 
Jednání v Senátu Parlamentu ČR v Praze, 16. 11. 2009 

Předkladatelé: Tomáš Botlík 

    Aneta Skřebská 

Oponent: Zuzana Wágnerová 

My, delegáti NPDM zastupující mládež České Republiky, jsme se na XII. zasedání NPDM s tématem Postavení 

mládeže v ČR s ohledem na  20. výročí Sametové revoluce usnesli takto: 

1. Dětský ombudsman  

1.1 Delegáti NPDM požadují zřízení funkce a zavedení úřadu dětského ombudsmana v co nejkratším 

časovém úseku. 

2. Mládež minulá a dnešní 

2.1 Delegáti NPDM jsou si vědomi pozitivní změny postavení české mládeže od roku 1989 a vývoje 

v jednotlivých oblastech. 

2.2 Delegáti NPDM považují za přínosné, že je mládež v dnešní době mnohem více informována o 

možnostech ve vzdělávání, cestování, profesním uplatnění atd. Dále nový demokratický systém 

umožnil mládeži vést všeobecnou diskusi o svých aktuálních problémech, participovat a prosazo-

vat své názory. 

2.3 Delegáti NPDM se shodují na nedostatečné finanční podpoře mládeže ze strany státu v oblasti 

sportu, kultury a volnočasových aktivit. 

2.4 Dále považují za vhodné podpořit výchovu dětí i mimo rodinu zaváděním různých dobrovolných 

kurzů a diskusních kroužků na školách např. kurz etikety, debaty na téma občanství v ČR a EU, 
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diskuse o vzájemné úctě a toleranci ve společnosti, debaty na téma Úmluva o právech dítěte a jeho po-

vinnostech. 

2.5 NPDM považuje současnou strukturu parlamentů a senátů dětí a mládeže za nejlepší současný způsob 

seberealizace a výchovy mládeže např. ke vzájemné toleranci či občanství, a také se zavazuje informovat 

co největší okruh studentů o své činnosti. 

2.6 Delegáti NPDM se cítí být velmi znepokojeni posílením radikálních skupin, vedoucích k potlačení demo-

kratických principů. 

3. Role a pozice dětí a mládeže v ČR 

3.1 Delegáti NPDM se shodli, že role člověka je daná např. zákonem, pravidly či kodexem, pozice dítěte či 

dospělého je jim pak přiřazována na základě názoru rodičů, pedagogů, atd. Pozice ve společnosti si mla-

dí lidé vytváří sami svým přístupem. 

3.2 Delegáti NPDM jsou si vědomi rozdílů mezi přístupem zaměstnavatelů k brigádníkům a zaměstnancům 

na plný úvazek a shodují se, že pozice brigádníka bývá často znevýhodněna. Dále upozorňují na nebez-

pečí plynoucí z vykonávání brigád bez regulérních pracovních smluv.  

4. Mládež a vzdělávání 

4.1 Delegáti NPDM se zabývali problematikou počtu podávaných přihlášek k přijímacímu řízení na střední 

školu a došli k závěrům: 

4.1.1 Systém dvou přihlášek byl zvolen jako nejlepší varianta pro první kolo přijímacího řízení. 

4.1.2 Pokud zůstane zachován systém podávání tří přihlášek ke studiu na střední škole, termín 

možného zápisu by měl být zkrácen. 

4.2 Delegáti  NPDM zaujali k nové maturitě tato stanoviska:  

4.2.1 Jako pozitivní shledávají delegáti NPDM především objektivitu zkoušek a rovnost mezi 

všemi maturanty. 

4.2.2 Mezi negativní faktory nové státní maturity delegáti NPDM řadí nedostatečnou informo-

vanost a neustálou nejistotu doprovázenou velkým množstvím změn ve formě nové 

státní maturity a jejím neustálým odsouváním. Velká prodleva mezi zkouškou samot-

nou a vyhlášením výsledku je dle delegátů NPDM dalším záporem nové státní maturi-

ty. 

5. Mládež a média 

5.1 Delegáti NPDM byli seznámeni se situací v bývalé ČSSR v oblasti lidských práv, zejména pak s otázkou 

svobody slova. V důsledku toho: 

5.1.2 Odsoudili totalitní praktiky odehrávající se před rokem 1989, které vedly k omezení svo-

body názoru, slova a projevu, jakožto základních lidských práv. 

5.2.2 Delegáti NPDM jednomyslně odsuzují cenzuru a totalitní propagandu v médiích před 

rokem 1989 a vítají posun, který zde nastal po pádu komunismu. 

5.2 Delegáti NPDM vyslovují svou podporu mladým lidem, kteří v dnešní době využívají svého práva na 

svobodu projevu a jsou aktivní v této oblasti. 

5.3 Delegáti NPDM byli obeznámeni s fungováním a vlivem současných mediálních prostředků a jejich do-

padu na společnost. 
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6. Možnosti mladých  

6.1 Delegáti NPDM byli seznámeni s možnostmi mládeže v evropských programech v rámci školství a 

volnočasových aktivit zaměřených na mládež.  

6.2 NPDM souhlasí s novelou zákona o dobrovolnictví a žádá o její zrychlené schválení.  

7. Kyberšikana  

7.1 Delegáti NPDM byli seznámeni se všemi formami kyberšikany, s její podstatou a dopadem na součas-

nou mládež, ale i na ostatní dospělou populaci využívající veškerá moderní komunikační zařízení. 

Kyberšikanu vnímají jako druh šikany, který se vyznačuje především: 

7.1.1Silnějším útokem na psychiku oběti, než je tomu u ostatních druhů šikany. 

7.1.2 Rozmachem stejně rychlým jako je rozvoj znalosti a používání moderních komunikač-

ních prostředků. 

7.2 Na základě pocitu nízké informovanosti o problematice kyberšikany se delegáti NPDM shodli, že by 

tomuto tématu mělo být věnováno více pozornosti při školní výuce. 

7.3 Většina delegátů NPDM se již setkala s nějakým projevem kyberšikany. 

 8. Etiketa a rétorika 

8.1 Delegáti NPDM byli na základě praktických příkladů seznámeni se základy etikety a rétoriky, které 

by se měly stát důležitou součástí výuky společenských věd. Tato výuka slouží jako prostředek ke 

zvýšení kvality společenského života v ČR.  

5 

Delegáti NPDM měli také možnost se setkat s 

panem ministrem pro lidská práva Michaelem Kocábem, 

se kterým probrali okol-

nosti týkající se 17. lis-

topadu. A všechny okol-

nosti, které této události 

předcházely, nebo násle-

dovaly a souvisely s ní.            

 Tato diskuze byla 

pro delegáty velmi zají-

mavá, protože se dozvě-

děli nové, nebo si 

oprášili znalosti o této 

významné události, kte-

rá velmi ovlivnila naše 

dějiny. Nehovořilo se 

jenom o komunismu 

v Československu, ale i 

o ostatních totalitních 

režimech v jiných ze-

mích. Někteří se nejprve 

ostýchali vznést nějaký 

dotaz, ale později vznik-

la velmi zajímavá diskuze. Pro některé delegáty to bylo 

životně první setkání s významným politikem.  

S Michaelem Kocábem o 17. listopadu 
Následovala diskuse s paní MUDr. Evou Va-

níčkovou, poradkyní ministra pro lidská práva, s níž 

delegáti diskutovali o 

problematice nových 

maturit, přijímacím 

řízení na SŠ, ale i o 

možnosti vzniku tzv. 

dětského ombudsma-

na. Zavedení této 

f u n k c e  j e 

v přípravách. Díky 

této diskuzi se MUDr. 

Eva Vaníčková dozvě-

děla, které problémy 

v současné době nejví-

ce trápí děti a mladist-

vé. 

Delegáti NPDM shle-

dali toto setkání za 

velmi přínosné a mají 

v úmyslu podobné 

diskuze pořádat častě-

ji. 

          Tomáš Botlík 

Most 

zleva: Jana Votavová, Eva Vaníčková a Michael Kocáb 

ZASEDÁNÍ NPDM 
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Malování „vizitek“ 

Seznamovací hry  

Před památníkem na Vítkově Ivana Rykrová při workshopu 

Jana Votavová a její workshop 
 Diskuse s M. Kocábem 
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NNNové ové ové    
logo!logo!logo!   

Kromě jiného se na letoš-
ním Zasedání NPDM hla-

sovalo i o novém logu 
NPDM. Schválen byl  ná-

vrh Ivany Rykrové, bývalé 
předsedkyně NPDM. 

ZASEDÁNÍ NPDM 
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Workshop Davida Mírka 

Před Rudolfinem 

Dominika Pudilová a její workshop 

Workshop o etiketě 

Workshop o kyberšikaně 
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     Úmluva o právech dítěte vstoupila v 

platnost 20. Listopadu v bouřlivém 

roce 1989 a od té doby ji ratifikovala 

drtivá část zemí světa. Nelze se tedy 

divit, že její dvacáté narozeniny se 

slavily po celém světě a že i v České 

republice se konalo Slavnostní setkání 

ochránců práv dětí. V Černínském pa-

láci Ministerstva zahraničních věcí ČR, 

kde toto probíhalo, se sešli nejrůznější 

zástupci neziskových organizací, od-

borníci a politici, ale i zástupci Národ-

ního parlamentu dětí a mládeže, kteří i 

přispěli svou troškou do mlýna. 

 

     Uvítací řeč náležela našemu hostite-

li, ministru Janu Kohoutovi, po kterém 

následoval jeho kolega ministr pro 

lidská práva a menšiny, Michael Ko-

cáb. Po jejich přivítání následovalo 

rozdělení slavnostního odpoledne do 

dvou bloků. V prvním se nám předsta-

Setkání ochránců práv dětí 
vily již zažité kapacity na poli dětských 

práv – Rosa Šimberská, zástupkyně 

UNICEFu pro Českou republiku, která 

se ve svém projevu zaměřila na vývoj 

dětí dnes a před dvaceti lety. Druhou 

řečnicí byla náměstkyně ministryně 

školství Klára Laurenčíková, která 

promluvila o tématu sobě blízkém – o 

právech dítěte ve vzdělávacím procesu. 

Jako poslední zde promluvila předsed-

kyně Výboru pro práva dítěte Rady 

vlády pro lidská práva (RVLP ČR), 

paní Eva Vaníčková, která zde všem 

představila Deklaraci výboru pro práva 

dítěte RVPL ČR, na kterém se spolu-

podílel i Národní parlament dětí a mlá-

deže. 

 

     V druhém bloku programu byly 

hostům představeny projekty na vzdě-

lávání mládeže. Byla zde zastoupena 

organizace Agora a její Cesta do parla-

mentu nebo Člověk v tísni s programy 

Czechkid a Multikulturalita očima dětí. 

Posledním prezentovaným projektem 

byl Pražský studentský summit Asocia-

ce pro mezinárodní otázky (AMO). 

Přestože tyto projekty byly projekty 

opravdu zajímavě něco nám v druhém 

bloku chybělo...a to NPDM v roli pre-

zentovaných. Inu, snad příště.  

 

                                           Michal Říha 

Praha 
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Hlasování o návrhu Usnesení Diskuze o návrhu Usnesení 

Závěrečný karneval 
Výuka řeckého tance 
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Národní parlament dětí a 

mládeže zavítal 4.-7.října 2009 do 

Chorvatska. Je nutno podotknout, 

že se jednalo o první mezinárodní 

setkání NPDM, v rámci kterého se 

sešel  český a chorvatský mlá-

dežnický parlament. I přes 

zdlouhavou cestu se 15 členná 

česká výprava dočkala cíle. 

Celá skupina byla růz-

norodá, tvořili jí převážně čle-

nové Předsednictva NPDM, ale 

i členové krajských, městských 

či školních parlamentů. Hlavou 

výpravy byla Dominika Pudio-

vá. Pro velkou část účastníků to 

bylo poprvé, kdy museli využít 

při jednání angličtinu, a ačkoliv 

pro některé se to stalo opravdu 

velkým oříškem, tak nebyl 

t é m ě ř  ž á d n ý  p r o b l é m 

s jazykovou bariérou. 

Program probíhal v Rijece, 

avšak účastníci mezinárodní skupiny, 

tedy Čechů a vybraných Chorvatů, 

bydleli v Opatiji, která leží nedaleko 

Rijeky. Někteří tak měli krásný výhled 

na moře. Řešila se hlavně možnost 

vzniku nějakého mezinárodního pro-

jektu mezi NPDM a chorvatským par-

lamentem. Nakonec bylo vybráno 

a podstatu NPDM před celou delegací 

Chorvatů na radnici v Rijece, kde se 

konalo slavnostnější zasedání chorvat-

ského parlamentu. Velmi mnoho lidí 

bylo překvapeno tím, že NPDM ne-

tvoří pouze školní a městské 

parlamenty, ale i krajské. Pro-

tože chorvatský parlament byl 

tvořen hlavně školními a něko-

lika městskými parlamenty. 

Počasí nám přálo, proto jsme 

večery trávili procházkami      

u moře, a jedno volné odpoled-

ne jsme využili pro návštěvu 

ostrovu Krk a s tím spojeným 

koupáním v moři. Měli jsme 

nejenom možnost vykoupat se 

v moři, ale i v hotelovém bazé-

nu. Pro mnoho lidí bylo zají-

mavým zpestřením sledovat, co 

nejenom ostatní Chorvati, ale i 

jiní cizinci jedí. 

Věřím, že všichni byli spokojení         

a odjeli domu naplněni zážitky.  Důle-

žité je i to, že se český a chorvatský 

parlament znovu sejde a to letos 

v dubnu v Praze. Tak uvidíme, co nám 

přinese toto další setkání. 

                                        Tomáš Botlík 

Most 

uspořádání mezinárodního projektu 

věnovaného nejen tanci, ale propojení 

několika národních kultur. Hlavním 

cílem bylo představit oba parlamenty   

a vyměnit si tak zkušenosti. V rámci 

celé akce probíhaly různé workshopy, 

například workshop týkající se lobbin-

gu. Ovšem zklamáním pro některé byl 

minimální kontakt se všemi účastníky 

setkání , protože s celou delegací chor-

vatského parlamentu jsme se setkali 

pouze několikrát. 

Naším úkolem, tedy spíš úko-

lem bývalé předsedkyně NPDM Ivy 

Rykrové, bylo odprezentovat činnost  

NPDM ZA HRANICEMI 

Zástupci NPDM v Chorvatsku 

Česká delegace na ostrově Krk 

Volte od 16ti – zapojte se do demokracie  
     Měli by takto mladí lidé volit? Je dnešní mládež do-

statečně informovaná o politickém dění ve své zemi? Má 

mládež vůbec o toto politické dění zájem? Co můžeme 

udělat pro rozšíření povědomí mládeže o politice a de-

mokracii? O těchto a mnoha dalších otázkách jsme dis-

kutovali u příležitosti mezinárodního setkání organizací, 

zabývající se prací s dětmi a mládeží v rakouském Klaf-

feru.  

     Tohoto projektu, financovaného Mlá-

deží v akci, jsme měli možnost se zú-

častnit ve dnech 11. - 13. prosince 2009. 

Jak jsme se mohli dozvědět, v Rakousku 

je už nějaký čas možné volit již od šest-

nácti let. Pro nás z České republiky se to 

může zdát zvláštní, jelikož u nás chodí k 

volbám jen opravdu malá hrstka mláde-

že. Není však divu. Naše politické strany 

nejsou schopny oslovit a pracovat s čes-

kou mládeží. Možná z tohoto důvodu 

musí tuto práci, rozšiřování povědomí    

o demokracii, právech a povinnostech, suplovat právě 

dětské parlamenty a zastupitelstva. Naopak v Rakousku 

existují programy a kampaně zaměřující se na demokra-

cii a politické povědomí mládeže. Některé přímo posílají 

politiky do středních škol a snaží se v mládeži rozvíjet 

občanství. Cílem je motivovat více mladých lidí k účasti 

na demokracii a volbách.   

     Tohoto přípravného setkání se zúčastnili zástupci 

České republiky, Rakouska, Itálie a Švédska. Cílem 

byla diskuse a vyměňování si názorů na danou proble-

matiku, vytváření dotazníku pro mládež, příprava na 

národní setkání a příprava na další 

mezinárodní konferenci.   

     Celá tato pestrá skupina se 

skládala z velmi příjemných mla-

dých lidí se zajímavými názory. 

Rakousko se mohlo předvést v 

plné parádě svou pohostinností, 

nádhernou přírodou a působivým 

ekologickým aktivismem. Raku-

šané považují volby jako právo, 

ne jako povinnost. To je také dů-

vod, proč se v roce 2008 zúčastni-

lo voleb 78 % lidí. Doufám, že 

jednou i v naší zemi toto číslo nebude jen science ficti-

on.  

Zuzana Procházková  

Ostrava 
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Mládež, participace  

a žurnalistika  
     Dne 18. 11. se 

v budově informační kan-

celáře Evropského parla-

mentu v ČR uskutečnil 

workshop o participaci 

mládeže. Workshop vedla 

koordinátorka Národního 

parlamentu dětí    

a mládeže Jana 

Votavová a Jiří 

Let z organizace 

Pionýr. Studenti 

středních škol      

a zástupci národ-

ního parlamentu 

dětí a mládeže 

diskutovali o par-

ticipaci mládeže a také o 

tématech, která se jich 

bezprostředně týkají. 

     D a l š í  z a j í m a v ý 

workshop v rámci vzdělá-

vacího programu „Najdi 

své téma v Evropě“ se 

konal 20. 11. v budově 

rádia Svobodná Evropa. 

Nejdříve museli účastníci 

projít přísnou bezpečnost-

ní kontrolou a poté násle-

dovala malá prohlídka 

rádia. Po prohlídce se 

účastníci sešli v zasedací 

místnosti, kde se konal 

workshop na téma Mlá-

dež a žurnalistika. 

Workshop vedl známý 

žurnalista Martin Ježek. 

Všichni účastníci si zku-

sili napsat krátkou zprá-

vu, dále měli možnost si 

vyzkoušet, jaké to je být 

novinářem na modelové 

tiskové konferenci. Nej-

větším zážitkem pro 

všechny byla návštěva 

nahrávacího studia, kde 

se někteří účastníci na 

chvíli stali zkušenými 

rozhlasovými hlasateli.  

 

             Zuzana Vláčilová 

Olomouc 

Webové novinky 
Není tomu dlouho, co web Národního parlamentu dětí     

a mládeže dostal po letech nový kabát, který by měl při-

blížit a více informovat o práci v něm, plánovaných a 

uskutečněných aktivitách i  momentálním dění. Spolu 

s tím na webu vznikly aktuální zpracovávané projekty 

NPDM jako je Certifikace, Evidence, Kniha k dětským 

právům nebo časopis Parlamenťák. Doufáme, že tímto 

krokem se o projektech dozvíte více a srozumitelněji. 

Zároveň dává web možnost pro Vaše články na webu 

NPDM, jakožto spojovateli dění v parlamentech jako 

celku. Máte zajímavý článek? Pak ho pošlete na email 

parlamentak@participace.cz, umístíme jej na web a po-

kud bude článek zajímavý, může vyjít i v tomto plátku. 

Píšete články se zaměřením na mládež? Myslíte si, že 

Vaše články mohou zaujmout? Pokud jste „pisálkem“ a 

psaní článků a Vašich názorů je koníčkem, pak se obraťte 

na email kuncicky@participace.cz  . Bude Vám dán pří-

stup a vkládání na web Participace pro Vás bude hračka. 

Pro ty, kterým se nechce psát dlouhá práce, ale mají jen 

pár dotazů a připomínek, je nově zřízeno fórum. Pokud 

máte dotazy, návrhy, připomínky či pochvaly, nebojte se 

v něm projevit. 

Jedním z nových a připravovaných projektů programu 

Participace je projekt Parlamentní weby. Uvědomujeme 

si, že prezentace je v dnešní době důležitá. Proto jakýko-

liv ohlas o parlamentu je brán jako přínos. Z tohoto důvo-

du dává program Participace možnost všem parlamentům 

vytvořit si zdarma na našem webu své WWW stránky. 

Základ je již přednastaven a editace je více než jednodu-

chá. Každým dnem navíc přibývají možnosti a funkce, 

které můžete používat. Chcete vědět více? Podívejte se na 

www.participace.cz/parlament  
 

Martin Kunčický 

administrátor webu participace  

Ve dnech 18.-20.prosince 2009 se v Praze konalo 

první zasedání nového Předsednictva Národního 

parlamentu dětí a mládeže České republiky, které-

ho se zúčastnili zástupci ze sedmi krajů České 

republiky, zvolení na XII.zasedání NPDM 

v listopadu. 

 Mimo obeznámení se základní terminologií   

a seznámení s jednotlivými členy diskutovali členo-

vé Předsednictva také o plánech Národního parla-

mentu v roce 2010. 

Řeč tak byla např. o plánovaném Plesu NPDM, 

který se uskuteční 27.března 2010 v Brně nebo 

workshopech k Úmluvě o právech dítěte. 

 Členové Předsednictva se mimo jiné rozděli-

li do pracovních skupin, ve kterých budou vést vý-

bory Národního parlamentu dětí a mládeže. Stano-

vili také termíny dalších zasedání Rady a Předsed-

nictva a intenzivně pracovali na novele Statutu 

NPDM.  

 K oddechu mezi jednáními posloužila pro-

cházka vánoční Prahou. Atmosféru pak dotvořilo 

předávání dárků u nazdobeného stromečku a zpívá-

ní tradičních koled.  
 

 Richard Vereš 

Ostrava 

První zasedání Rady a Předsednictva NPDM 
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Výjezdní zasedání v Zubří 
s úřady své návrhy, ať už na úrovni 

školní, krajské, městské či národní. 

Jana jako ministryně, Ondra v roli 

starosty, Bety zastupující post 

hejtmanky a ředitelka v podání 

Dominiky. Koordinátoři zvládli 

své role mistrně, naše výkony byly 

zhodnoceny vzápětí a byly nám 

vysvětleny chyby, kterých jsme se 

při prosazování svých návrhů do-

pustily. Další workshopy probíhaly 

podobným stylem jako v Praze. 

Ondra Mocek  nás naučil jak po-

stupovat při psaní projevu a tisko-

vé zprávy, 

Dominika nás 

zasvětila do 

tajů  nonver-

bální komuni-

kace i do 

umění diskuse 

a argumenta-

ce. Závěrečný 

w o r k s h o p 

proběhl v režii 

Bety, jež 

osvětlila delegátům postupy jakých 

používat při žádosti o grant. 

     Avšak úplně nejsilnější zážitek 

ve mně zanechal večer. Výroba 

ozdob na stromeček, nacvičování 

koled a návštěva Ježíška byla snad 

tím nejkrásnějším, co na zasedání 

proběhlo. Již tak silná atmosféra 

byla ještě umocněna pouštěním 

     Od pátku 11. prosince do neděle 

13. prosince 2009 proběhlo 

v rekreačním areálu Zubří, jenž leží 

kousek od Nového Města na Mora-

vě, výjezdní zasedání městských 

parlamentů z Brna,  Hodonína a 

Ivančic, školního parlamentu 

z Hustopečí a Krajského parlamentu 

Zlín. Na místo jsme dojeli v pátek 

k večeru. Proběhlo nezbytné sezná-

mení a několik neformálních her, 

které už nebyly koordinovány koor-

dinátory, ale samotnými delegáty 

z řad parlamentů. 

Pokud slovutný 

čtenář  mi dovolí  

skoro nemístné 

srovnání se zase-

dáním NPDM 

v Praze. Rád 

bych napsal, že 

ač se mi v Praze 

líbilo, na zase-

dání v Zubří to 

byla úplně jiná 

káva. Vše bylo 

bezprostřednější, spontánnější, ne-

vázanější a méně „škrobené“. Ne-

vím proč tomu tak bylo, ale atmo-

sféra byla prostě úchvatná. 

     V sobotu dopoledne se představi-

ly jednotlivé parlamenty a proběhlo 

několik workshopů, které si připra-

vili koordinátoři.  První workshop 

měl naučit delegáty vyjednávat 

„Lampionů štěstí“ s přáními a vzka-

zy. Svítící balónky popsané přáními, 

vznášející se k noční obloze byly 

něčím naprosto nepopsatelným, 

skoro až mystickým. 

     Po skončení večerního programu 

šla většina účastníků spát. Jen někte-

ří „blázni“ z městského parlamentu 

Brno začali vymýšlet a sepisovat 

stanovy svého městského parlamen-

tu. Zde bych chtěl velice poděkovat 

Markétě Peškové z Kraje Zlínského, 

která nám velice pomohla. Psaní se 

protáhlo do třetí hodiny ranní           

a i přes únavu jsme se při psaní, 

v celku nezáživné věci, pobavili. 

    Ráno nám koordinátoři přichysta-

li ještě hru za pokladem. Následoval 

oběd, balení, předávání si kontaktů  

a odjezd. 

     Musím konstatovat, že víkend to 

byl opravdu nádherný. Opět velký 

dík patří Dominice, Bety, Ondrovi a 

v neposlední řadě i Janě, za to jak 

perfektně celou akci naplánovali      

a zvládli. 

Pravda krajský parlament jsme ještě 

nezaložili, avšak tento víkend se dá 

minimálně považovat za jeden 

z nosných pilířů vzniku. Ještě jed-

nou všem děkuji, těším se na další 

takové zasedání.  

                                 

Jan Krajčinovič 

Brno 
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     V pátek 22. ledna 2010 bylo v olomouckém Otevře-

ném klubu dětí a mládeže nezvykle rušno. 

Dům dětí a mládeže společně s Městským 

zastupitelstvem dětí a mládeže Olomouc 

(MZDM) zde totiž pořádali karnevalové 

odpoledne pro děti z přilehlého sídliště. 

Akce se zúčastnilo asi třicet dětí i se svými 

rodiči, kteří měli ze svých tančících ratoles-

tí očividnou radost. Ke zpestření programu 

také mladí zastupitelé zahráli přítomným 

pohádku Byl jednou jeden král.   

     Tím pro ně však den nekončil. Po od-

chodu návštěvníků začalo již tradiční noční 

zasedání, takzvané „Zasedání s *“.  V čem 

se toto zasedání liší od těch ostatních? Pře-

devším tím, jak už název napovídá,  že se 

koná v noci. Řeší se zde důležité věci, jako 

například plánování akcí na celý rok dopře-

du, finanční rozpočet, atd. Na tomto nočním zasedání 

bylo hlavním úkolem naučit nové členy jak zorgani-

zovat vlastní workshop. Toho 

se ujala předsedkyně MZDM 

Renata Křížková společně         

s místopředsedkyní Pavlou Ma-

chálkovou. Počáteční ostýcha-

vost mluvit před ostatními za-

krátko vystřídalo nadšení z daří-

cí se práce a nováčci brzy získa-

li ve svém vystupování jistotu. 

Po tak namáhavé dřině došlo na 

stmelování kolektivu při spole-

čenské hře Activity a následné 

sledování filmů. Akce se všem 

velmi líbila a rozhodně v ní 

MZDM bude dál pokračovat.  

 

Aneta Skřebská 

Olomouc 

Noční zasedání aneb Zasedání s * 
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Parlamenťák, časopis Národního parlamentu dětí a mládeže. Parlamenťák, časopis Národního parlamentu dětí a mládeže. Parlamenťák, časopis Národního parlamentu dětí a mládeže.    
   

Šíření Parlamenťáka povoleno i tištěnou formou. Šíření Parlamenťáka povoleno i tištěnou formou. Šíření Parlamenťáka povoleno i tištěnou formou.    
   

Národní parlament dětí a mládeže je projekt, který v ČR fun-Národní parlament dětí a mládeže je projekt, který v ČR fun-Národní parlament dětí a mládeže je projekt, který v ČR fun-
guje od roku 1997. guje od roku 1997. guje od roku 1997.    

Jeho realizátorem je základní článek sdružení dětí a mládeže Jeho realizátorem je základní článek sdružení dětí a mládeže Jeho realizátorem je základní článek sdružení dětí a mládeže 

DUHA, konkrétně DUHA, konkrétně DUHA, konkrétně    
dužina Participace dužina Participace dužina Participace –––   program Participace.program Participace.program Participace.   

   
Máte nějaké náměty, dotazy, zajímavé články z Vašeho Máte nějaké náměty, dotazy, zajímavé články z Vašeho Máte nějaké náměty, dotazy, zajímavé články z Vašeho 

PDM? Kontaktujte nás!PDM? Kontaktujte nás!PDM? Kontaktujte nás!   

parlamentak@participace.czparlamentak@participace.czparlamentak@participace.cz   

www.participace.czwww.participace.cz  

Vážení a milí.....Vážení a milí.....Vážení a milí.....   

parlamenťáci současní i minulí, parlamenťáci současní i minulí, parlamenťáci současní i minulí, 

příznivci parlamentů dětí a mlá-příznivci parlamentů dětí a mlá-příznivci parlamentů dětí a mlá-

deže, deže, deže,    

je nám velikou ctí Vás pozvat na  je nám velikou ctí Vás pozvat na  je nám velikou ctí Vás pozvat na  

I. ples NPDM. I. ples NPDM. I. ples NPDM.    

   

Na co se můžete těšit?? Na co se můžete těšit?? Na co se můžete těšit??    

Kapelu Kanci paní Nadlesní Kapelu Kanci paní Nadlesní Kapelu Kanci paní Nadlesní 

(((www.kanci.net) www.kanci.net) www.kanci.net)    

Skvělé pití Skvělé pití Skvělé pití ---   koktejly,...nealko koktejly,...nealko koktejly,...nealko 

pivo..pivo..pivo..   

Úžasná tombolaÚžasná tombolaÚžasná tombola   

Vystoupení kreativních parlame-Vystoupení kreativních parlame-Vystoupení kreativních parlame-

nťáků nťáků nťáků ---   zpěv, tanec, aj.zpěv, tanec, aj.zpěv, tanec, aj.   

Zdravice významných hostůZdravice významných hostůZdravice významných hostů   

   

A především setkání s lidmi, kte-A především setkání s lidmi, kte-A především setkání s lidmi, kte-

ré jste dlouho neviděliré jste dlouho neviděliré jste dlouho neviděli---s parla-s parla-s parla-

menťáky…menťáky…menťáky…   

   

Cena lístků: Cena lístků: Cena lístků:    

160,160,160,---   Kč děti (mladí aktivní par-Kč děti (mladí aktivní par-Kč děti (mladí aktivní par-

lamenťáci aj.)lamenťáci aj.)lamenťáci aj.)   

200,200,200,---   Kč dospělí Kč dospělí Kč dospělí    

Rezervace lístků na eRezervace lístků na eRezervace lístků na e---mailu mailu mailu    

p l e sNP DM@part ic ipace .czp lesNP DM@part ic ipace .czp lesNP DM@part ic ipace .cz   

V ceně vstupenky i malý dáreček V ceně vstupenky i malý dáreček V ceně vstupenky i malý dáreček    

Kapacita sálu cca 200 lidíKapacita sálu cca 200 lidíKapacita sálu cca 200 lidí   

Možnost ubytovnání:Možnost ubytovnání:Možnost ubytovnání:   

50,50,50,---   Kč/nocKč/nocKč/noc   

Rezervace ubytování na eRezervace ubytování na eRezervace ubytování na e---mailu mailu mailu 

p l e sNP DM@part ic ipace .czp lesNP DM@part ic ipace .czp lesNP DM@part ic ipace .cz   

http://zsheyrovskeho32brno.cz/http://zsheyrovskeho32brno.cz/http://zsheyrovskeho32brno.cz/      

Spacák s sebou! Spacák s sebou! Spacák s sebou!    

   

Těšíme se na setkání!Těšíme se na setkání!Těšíme se na setkání!   
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